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Oœwiadczenie skierowane do minister zdrowia Ewy Kopacz

Szanowna Pani Minister!
Ostatnie doniesienia prasowe dotycz¹ce badañ mammograficznych odbi³y siê szerokim echem zaró-

wno wœród opinii publicznej, jak i wœród samych pacjentek. Wed³ug nowego zarz¹dzenia Narodowego
Funduszu Zdrowia, mammografii nie wolno robiæ, gdy pacjentka zg³asza „dolegliwoœci w obrêbie piersi”.

W 2009 r. z mammografii skorzysta³o 892 tysi¹ce Polek, czyli mniej ni¿ po³owa uprawnionych. Raka
wykryto u 3,5 tysi¹ca spoœród zbadanych. Do koñca grudnia jedyn¹ wy³¹czon¹ z programu grup¹ by³y
kobiety, u których „ju¿ wczeœniej zdiagnozowano zmiany nowotworowe o charakterze z³oœliwym w piersi”.

Wprowadzone zmiany nios¹ ze sob¹ bardzo powa¿ne konsekwencje dla kobiet, które odczuwaj¹ ból
w okolicach piersi, ale nie mog¹ poddaæ siê badaniu. W wielu przypadkach dolegliwoœci bólowe staj¹ siê
sygna³em postêpuj¹cej choroby, wiêc tym bardziej reakcja lekarza specjalisty musi byæ natychmiastowa.

Kobiety kieruj¹ce siê strachem, niewiedz¹ b¹dŸ utrudnionym dostêpem do badañ dowiaduj¹ siê czê-
sto o swojej chorobie, kiedy jest ju¿ za póŸno. Zatem moment, w którym kobieta wyka¿e chêæ wziêcia
udzia³u w badaniu, jest bardzo wa¿ny. Dlatego te¿ wszelkie inne przeciwnoœci nie powinny jej staæ na
przeszkodzie.

Zwracam siê zatem z zapytaniem do Pani Minister, jakie by³y przes³anki do wprowadzenia wymienio-
nego rozporz¹dzenia, czy wziêto pod uwagê zagro¿enia, jakie ono niesie, i czy rozpatrywane jest wycofa-
nie tego rozporz¹dzenia.

Z powa¿aniem
Roman Ludwiczuk




